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Fòrum de georecursos
entorn a l’aplicació

de la llei d’IIAA a la
Universitat Politècnica

de Manresa
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Amb més de 131.400 m2, un
35% més que a la passada
edició de 1999, 4.134

expositors i més de 235.000 visi-
tants, Construmat s’ha convertit
en la segona fira més important
del sector en l’àmbit europeu des-
prés de la francesa Batimat, que
tindrà lloc el proper mes de
novembre a París.
Així doncs, la primera participació
del Gremi d’Àrids de Catalunya a
la segona fira més important
d’Europa ha superat amb escreix
l’objectiu de donar a conèixer l’as-
sociació i la seva tasca per al

desenvolupament del sector.
Durant els sis dies que va durar la
fira vam poder constatar que la
majoria de gent desconeixia l’exis-
tència d’un gremi específic del
sector dels àrids. En aquest sentit,
des de l’estand es va complir l’ob-
jectiu de donar a conèixer el

Gremi així com la necessitat dels
àrids per al desenvolupament de
la societat sense oblidar el respec-
te dels titulars de les empreses
envers el medi ambient. Tot això
es va dur a terme a través de tríp-
tics explicatius i del document
realitzat conjuntament pel Gremi i
el Direcció General d’Energia i
Mines de la Generalitat, pel qual
es va interessar molta gent.
D’altra banda cal destacar també
l’original disseny de l’estand amb
un terra que imitava diferents
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Entrevista a Víctor
Macià, director 
del Centre per a 
l’Empresa i el 
Medi Ambient

CANTERAS FOJ, S.A.
una empresa de futur

que aposta per la 
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renovació  
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A l’estand es repartien
tríptics, butlletins i el
document realitzat 

conjuntament amb el
Departament de Mines
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Junta Directiva 3/2001

TEMES
Els temes que s’hi van tractar van ser els següents:

1. Lectura i aprovació de l’acta anterior

2. Reunió amb Mines

3. L’ordenació dels aqüífers del delta dels rius Fluvià i la Muga

4. Reunió amb el director del Programa per al Planejament
Territorial

5. Oferta sobre els avantatges de la liberalització del mercat
elèctric

6. Temes diversos

BAUMA,
UNA FIRA DE REFERÈNCIA

La visita realitzada el passat mes
d’abril a la fira Bauma va cobrir
les nostres expectatives favora-
blement, sobretot pel que fa a la
possibilitat de veure i tocar aque-
lles màquines que ja coneixem,
per una banda a través de mit-
jans com les revistes especialitza-
des del sector o bé a través dels
catàlegs dels propis proveïdors,
però que en ocasions la comple-

xitat de la màquina i el seu cost
en dificulten la compra. Aquesta
fira permet, doncs, el contacte
directe amb la màquina i fa que
veure-la directament et faciliti
molt la decisió d’adquisició final,
sobretot quan a més tens l’opor-
tunitat, com és aquest cas, de
comparar-la amb gairebé totes
les altres marques i models exis-
tents al mercat en un breu espai
de temps.
La distribució de la fira en dife-
rents tipus de maquinària ens va

facilitar molt la visita, a més, el
fet de ser una fira molt especia-
litzada en el nostre sector ens va
permetre conèixer les últimes
novetats per al tractament d’à-
rids, des de màquines per a l’ex-
tracció fins a les màquines de tri-
turació i classificació.
D’altra banda, és interessant des-
tacar que, en la nostra opinió,
altres fires com la d’Smopyc no
tenen res a envejar a Bauma pel
que fa al nombre d’expositors
però sí pel que fa a l’abast d’a-

quests, tant en l’espai ocupat
com en el nombre de models
exposats per cada marca. La nos-
tra opinió és, doncs, sense cap
mena de dubte que Bauma és
una referència molt interessant
per a aquelles empreses del sec-
tor que vulguin mantenir el seu
parc de maquinària a uns nivells
òptims de productivitat i segure-
tat.

Xavier Aymar
Aymar, S.A.

Calendari de fires del sector
Batimat

París
del 5 a l’10 de novembre de 2001

Smopyc

Saragossa
del 19 al 23 de febrer de 2002

Piedra

Madrid
del 8 a l’11 de maig de 2002
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tipus d’àrids i que va atraure més
d’un visitant encuriosit. A les
parets es podien veure les dife-
rents aplicacions dels àrids no
només per a la construcció de
grans infraestructures, com aero-
ports i carreteres, sinó també per
a la fabricació de xips, vidre o un
element tan quotidià com el den-
tífric. A més, també hi havia un
exemple de restauració on es
podia observar clarament l’abans
i el després d’una extracció mine-
ra amb uns resultats òptims de la
zona un cop restaurada.

Visites a l’estand

Nombrosos associats al Gremi
d’Àrids, tant de Girona com de
Barcelona, van apropar-se a l’es-
tand aprofitant la seva visita a la
fira.
El dimarts 24 d’abril va tenir lloc
a l’estand una reunió entre els
representants de l’ITEC amb el
seu president, Joan Ràfols, i el seu
director general, Anton M. Che-
ca, en el marc de la Federació Ca-
talana de la Indústria, el Comerç
i els Serveis de la Construcció
amb la presència del president de
la Federació,Antoni Aguilera, i el

seu vicepresident, Joan Franquesa.
Fins a l’estand del Gremi van
apropar-se diversos representants
de l’Administració com el subdi-
rector general de Mines de la
Generalitat, Xavier Sort, o el cap
de la secció de restauració

d’Activitats Extractives del
departament de Medi Ambient,
Esteve Serra.
També cal destacar la presència
del delegat de Mines de Girona,

José Manuel Fernández, i del
delegat de Mines de Tarragona,
Àngel Sarti, o la visita del nou
cap de servei d’ordenació minera,
Pedro de la Coba. Així mateix el
president de l’Associació Provin-
cial d’Àrids i Formigons de Llei-
da, Sebastià Espinet també va visi-
tar l’estand.
D’altra banda, cal destacar la visi-
ta el primer dia de fira del pro-
fessor i conservador del Museu
de Geologia “Valentí Masachs” de
la Universitat Politècnica de
Manresa, Joaquim Sanz. Per últim,
cal assenyalar el pas de nom-
brosos professors, estudiants,
arquitectes i enginyers, professio-
nals relacionats amb el nostre
sector.

A les parets de l’estand s’explicaven les diferents aplicacions dels àrids

Un moment de la reunió de la Federació Catalana de la Indústria

VE DE LA PÀGINA 1

Empreses agremiades

Diverses empreses associades al
Gremi també van participar amb
un estand propi. Empreses com
Lafarge Asland i Ciments Molins
al pavelló dels prefabricats, o Uni-
land Cementera al pavelló núme-
ro 8, van ser-hi presents amb grans
estands. Àrids i Formigons (Fiasa)
o Àrids Catalunya també disposa-
ven d’estand propi on realitzar els
seus contactes amb els clients.

Associats amb estand propi

Àrids Catalunya

Àrids i Formigons (Fiasa)

Beton Catalan

Ciments Molins

Lafarge Asland

Puigfel

Sefel

Grupo Uniland

Recorregut per Construmat

Àrids i Formigons, Fiasa

Diversos representants
de l’administració com
Xavier Sort o Esteve

Serra van visitar 
l’estand del Gremi
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L’estand de l’Associació Catalana de Pedra Natural al palau 5L’estand del Gremi de Rajolers disposava d’una rampa per a disminuïts físics

Altres associacions

Pel que fa a gremis, cal dir que el
Gremi d’Àrids ha estat l’única asso-
ciació d’àrids present a Construmat
amb un estand propi. Però cal des-
tacar també la participació d’altres

gremis del sector com l’Associació
Catalana de la Pedra Natural, pre-
sent amb un gran estand on s’ex-
posaven els diferents tipus de
pedres dels seus associats, o l’origi-
nal estand del Gremi de Rajolers,
adaptat per a disminuïts físics.

Empreses agremiades

L’original estand de Beton ubicat al palau 6 Vista panoràmica del gran estand d’Uniland situat al palau 8

L’estand de les empreses Puigfel i Sefel Gran afluència de públic a l’estand de Ciments Molins L’estand de Lafarge Asland, situat al palau 7



Abril 2001 GREMI D’ÀRIDS
de Catalunya

ACTUALITAT

5

El dia 29 de març una repre-
sentació del Gremi d’Àrids
va mantenir una reunió

amb diferents representants de la
Direcció General d’Energia i
Mines de la Generalitat. Concre-
tament, el subdirector general de
Mines, Xavier Sort, va presentar
el nou cap de Servei de Coordi-
nació Minera, Pedro de la Coba, i
el nou cap de l’Assessoria Jurídi-
ca, Carles Luna.
Durant la reunió, el Gremi va pre-
guntar quan s’aplicaria el Reial
Decret 107/95 que permet, en
determinades circumstàncies, la

conversió de les autoritzacions A
a concessions C. Respecte a això,
la Subdirecció General de Mines
està preparant una instrucció,
oberta encara a les opinions
internes i al Gremi. En resum, la
pretensió és que les activitats
extractives que compleixin els
requisits puguin acollir-se als
beneficis fiscals propis de les con-
cessions però no als beneficis
territorials.
El Gremi d’Àrids va analitzar de
manera acurada l’esmentada ins-
trucció i el passat 4 d’abril va do-
nar conformitat al seu contingut.

Les autoritzacions A
podrien passar a ser C
El Gremi d’Àrids està a favor que 

s’apliqui el Decret 107/95

El Departament d’Enginyeria
Minera i Recursos Naturals
i el Departament de Medi

Ambient de la Generalitat van
organitzar el passat 28 de març
un fòrum de georecursos que
consistia en una sessió pràctica
per a l’aplicació de la Llei 3/1998,
d’Intervenció Integrada de l’Ad-
ministració Ambiental (IIAA).
Antoni Choy, subdirector gene-

ral de Qualitat Ambiental va ser
l’encarregat de presentar el
fòrum en substitució del director
general, Josep M. Pelegrí. Antoni
Choy va defensar la necessitat
que els poders públics intervin-
guin en el medi ambient per tal
de protegir-lo a partir de dues
premises: prevenció i control.
A continuació, Xavier Obis, del
departament, va explicar com

buscar tot allò que afecta el nos-
tre sector, com normatives, infor-
mació cartogràfica, etc., a la pàgi-
na web de l depar t ament :
www.gencat.es/mediamb/iiaa.htm.
Per la seva part, Xavier Carbo-
nell, també de la Direcció Gene-
ral  de Qualitat Ambiental, va
explicar els diferents procedi-
ments a seguir per adequar cada
activitat al nou model ambiental i
les diferents possibilitats que hi
ha.
Per últim, Dolors Masoliver va
exposar els objectius d’aquest
model ambiental i com es regula
l’aplicació del mateix.
Josep Font, de la Universitat
Politècnica, va exposar els canvis
que va patir el document inicial
gràcies a les aportacions fetes
pels diferents sectors afectats,
entre els quals hi ha el Gremi
d’Àrids de Catalunya.
El fòrum es va clausurar amb el
torn de preguntes del públic
assistent, que va posar de mani-
fest que encara hi ha contradic-
cions i que cal seguir lluitant per
tal d’aconseguir la “finestreta
única”.
Entre els assistents es van repar-
tir uns llibrets sobre la llei 3/1998
i sobre el document d’avaluació
ambiental on s’explica de manera
entenedora els diferents passos i
les possibilitats a seguir.

Fòrum de georecursos
a la Universitat

Politècnica de Manresa

En finalitzar l’exposició va tenir lloc un debat amb el públic assistent 

El Gremi es reuneix 
amb Pere Torres

Afinals del mes de març
una representació del
Gremi d’Àrids es va reu-

nir amb Pere Torres, persona
competent en l’elaboració dels
plans territorials generals i, d’una
manera més indirecta, en els plans
sectorials. Pere Torres, director
del programa per al planejament
territorial procedeix del Departa-
ment de Medi Ambient.
En el transcurs de la reunió el
Gremi va exposar, entre altres
problemàtiques, la seva preocupa-
ció pel futur del sector, sobretot
pel fet que en un futur pròxim la
demanda superi l’oferta del que
és permès d’extreure.
Finalment, Pere Torres es va com-

prometre a presentar una pro-
posta de treball al Gremi tan bon
punt sigui possible.

Pere Torres

Medi Ambient
atorga

subvencions 

El passat 8 de març es va fer
pública al DOGC la convo-
catòria oficial d’ajuts per a

la realització d’avaluacions am-
bientals i per a la implantació de
sistemes voluntaris de gestió
ambiental. El termini màxim per a
la presentació d’aquestes sol·lici-
tuds és el 15 de juny.
A continuació us detallem l’im-
port de les subvencions per a les
activitats incloses a l’annex 2 (on
es troben les extractives).

• Realització d’avaluacions
mediambientals verificades
d’acord amb la llei 3/1998
(IIAA)

400.000 ptes.

• Sistemes de gestió ambiental
d’acord amb el reglament
EMAS degudament verificat

900.000 ptes.

• Sistemes de gestió ambiental
certificats d’acord amb la
norma ISO 14001

550.000 ptes.



Empresa

Abril 2001 EMPRESAGREMI D’ÀRIDS
de Catalunya

6

CANTERAS FOJ, una aposta per la
renovació constant i la tecnologia

La pedrera Foj Hermanos és
una de les poques explota-
cions d’importància inde-

pendent dels grans grups de for-
migó i de ciment que queden. Les
seves activitats van començar el
1969 i avui dia compta amb una
capacitat de producció superior a
les 850.000 tones/any. La con-
cessionària i explotadora és l’em-
presa CANTERAS FOJ, S.A. diri-
gida per Joan Manel Foj.
La pedrera Foj Hermanos es
troba ubicada al paratge de Can
Prunera, dins el terme municipal
de Vallirana. La distància per
carretera al centre de Barcelona
és d’uns 20 km, fet que facilita
l’arribada del producte a la capi-
tal.
El producte explotat és pedra
calcària, utilitzada com a matèria
primera en la fabricació de
ciment o com a àrid calcari en l’e-
laboració d’aglomerats asfàltics,
formigons, morters, o usat com
a base i sub-base de carreteres,
etc. I una petita part de la pro-
ducció està destinada a esculleres,
murs, etc.
La proximitat de les urbanitza-
cions que s’han anat construint
als voltants de la pedrera obli-
guen a tenir una cura especial
dels temes medi ambientals.

Fins a l’octubre de l’any passat,
les pistes eren regades amb fre-
qüència mitjançant una cisterna
remolcada, però aquest sistema
ha estat reemplaçat després de la
instal·lació d’un sofisticat sistema
automatitzat de reg per asper-
sors. Tanmateix, la proximitat dels
habitatges i la necessitat de rea-
litzar freqüents voladures com-
porten un problema de sorolls i

vibracions que és necessari con-
trolar.A aquest efecte, i per tal de
reduir la càrrega operant, s’ha
optat per fraccionar les càrre-
gues.
Les vibracions provocades per les

voladures són recollides a través
d’un geòfon, situat en un punt
concret de la urbanització més
propera. Els resultats han d’estar
sempre per sota dels límits esta-
blerts a la norma UNE, però, tot
i així, s’ha establert una autolimi-

tació molt inferior amb l’objectiu
d’eliminar i minimitzar, respecti-
vament, no tan sols els danys
sinó també les molèsties.
Durant els darrers mesos, CAN-
TERAS FOJ ha decidit realitzar
un complex canvi a les seves ins-
tal·lacions per tal d’automatitzar
el sistema de reg als vials per a
l’eliminació de pols durant el
transport dels materials.
D’altra banda, l’empresa ha proce-
dit recentment a renovar el seu
parc de maquinària i actualment
estudia la possibilitat de realitzar
nous projectes innovadors que
facilitin el treball amb el material.
CANTERAS FOJ ha apostat sem-
pre per la tecnologia com a avan-
tatge amb què mantenir-se en un
mercat cada cop més competitiu.

Oficines:
c/Catalunya, 1 08750

Molins de Rei 
Tel.: 93.668.16.37
Fax: 93.680.04.61

Pedrera:
Afores de Vallirana
Tel.: 93.683.00.24
Fax: 93.683.04.98

CANTERAS FOJ
compta amb una

capacitat de producció
superior a les

850.000 tones/any

L’empresa disposa d’un avançat sistema d’aspersors per evitar la pols

Planta d’extracció d’àrids de Can Prunera

CANTERAS FOJ, S. A.
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LA VANGUARDIA • 17/3/2001 EL PERIODICO • 19/3/2001

EL PERIODICO • 2/4/2001
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DOSSIER ECONÒMIC • 17/4/2001

EL PUNT GIRONA • 27/4/2001
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Entrevista

–En primer lloc, podria explicar-
nos breument els objectius del
Centre per a l’Empresa i el Medi
Ambient, les seves principals
línies de treball i on se situa dins
l’organigrama del Departament
de Medi Ambient?
–El Centre per a l’Empresa i el
Medi Ambient és una unitat del
Departament de Medi Ambient i
actua, sota la forma jurídica de
societat anònima, per a identificar
i promoure en el si de les empre-
ses aquelles oportunitats que la
gestió mediambiental els pot ofe-
rir en un context que, cada dia
més, primarà les activitats o pro-
ductes que sàpiguen trobar en el
medi ambient les claus per millo-
rar la seva competitivitat.
Per dur a terme aquesta línia de
treball estem dotats d’una sèrie
d’eines de gestió ambiental i
empresarial que posem a l’abast
de les empreses.
A més d’aquesta línia prioritària
d’actuació, que comprèn els
temes de prevenció en origen de
la contaminació i el Programa
Medi Ambient i Empresa, el Cen-
tre també actua a escala medi-
terrània, ja que a més és Centre
d’Activitat Regional i gaudeix
d’un ampli reconeixement inter-
nacional. També serveix com a
unitat de suport tècnic en
aquests temes de la reducció en
origen de la contaminació a les
altres unitats i empreses del
Departament.

–Recentment va tenir lloc la pre-
sentació del Programa Medi
Ambient i Empresa (MAE),
podria explicar-nos quins són els
objectius del programa?
–Des del convenciment que el
medi ambient serà un dels ele-

ments que definirà la competitivi-
tat, el Departament de Medi
Ambient ha posat en marxa
aquest programa Medi Ambient i
Empresa, que denominem MAE i
que vol convidar les empreses
catalanes a analitzar els reptes i les
oportunitats que, a curt i mig ter-
mini, han de facilitar que el teixit
empresarial català enforteixi un
paper capdavanter i dissenyar les
actuacions i les accions que afa-
voreixin aquest objectiu.
És un programa transversal, de
tot el Departament, i si l’hagués
de definir amb unes poques
paraules escolliria: diàleg, imagina-
ció i responsabilitat.
Un diàleg que, anant més enllà de
la retòrica, es tradueixi en les
accions que ens puguin portar a
la millora empresarial des de la
millora del medi. Imaginació, la
necessària per a superar rutines. I
per sobre de tot, la responsabili-
tat que tots, administració,
empreses, actors socials i societat
civil tenim en el disseny i execu-

ció de projectes ecoeficients.
El Centre per a l’Empresa i el
Medi Ambient ha estat designat
pel conseller i el Consell de Direc-
ció del Departament com a unitat
encarregada de la dinamització
d’aquest programa.

–Es troben les empreses extracti-
ves contemplades dins d’aquest
programa?
–Òbviament sí, com tots els altres

sectors empresarials. Dins  el MAE,
si bé hi ha certes prioritats, no s’ex-
clou cap activitat. Les empreses
extractives, amb una relació directa
amb el desenvolupament del país,
en són un exemple.

–Des del seu departament són
conscients de la problemàtica
amb què es troben les empreses
del Gremi i com pot afectar això
la societat?
–Rotundament sí. Per això el
Gremi és un dels sectors amb
què s’ha de recórrer, coordinada-
ment, aquest camí cap al progrés
i la competitivitat. Per fer-ho cal
resoldre el vell i inútil antagonis-
me entre economia i ecologia. I
això és el que estem fent ja des de
diferents unitats del Departament
i sota els principis que esmentava
abans: diàleg, imaginació i respon-
sabilitat. Esperem que ben aviat es
puguin presentar acords que per-
metin dinamitzar el sector des
d’una clara i evident millora del
medi en què desenvolupa les
seves activitats.
Hem de recordar que en les acti-
vitats extractives intervenen altres
actors i institucions, però volem
presentar una base sòlida de dià-
leg que incorpori unes actuacions
assolibles mediambiental i empre-
sarialment.

–Quina és la seva opinió perso-
nal pel que fa al respecte pel
medi ambient per part de les
empreses extractives del Gremi?
–En tot col·lectiu podem trobar
exemples d’excel·lència ambiental
i d’altres que encara no han estat
capaços de veure les regles d’a-
questa nova competitivitat, com
la reputació, per exemple, és un
actiu que es revaloritza cada dia

més o com es consideren els fac-
tors mediambientals en les deci-
sions de compra, inversió o asse-
gurança.
Hem de ser capaços, i per a això
l’ajut de les institucions gremials
esdevé fonamental, de traslladar
aquests senyals que associen bona
gestió ambiental amb progrés i
eficiència empresarial a tots els
membres d’aquests col·lectius.
Crec que el Gremi està fent una
bona tasca vers els seus afiliats en
aquest sentit, combinant la defen-
sa dels interessos gremials amb
l’impuls cap a la proactivitat
mediambiental.

–Com a gerent del Centre per a
l’Empresa i el Medi Ambient ha
mantingut reunions amb repre-
sentants del Gremi d’Àrids, com
valora els resultats d’aquestes
trobades?
–S’està treballant amb un objec-
tiu comunament acceptat que

s’emmarca en el desenvolupament
sostenible i que ha d’esdevenir un
mecanisme on quedin clarament
incorporats els desenvolupaments
econòmic, mediambiental i social.
He de dir que es veu una volun-
tat d’arribar a propostes que
generin la confiança necessària,
basada en realitats i actuacions, i
que l’actitud i el tarannà del
Gremi són extremadament posi-
tius i amb una voluntat manifesta
d’arribar a conclusions operatives.

–Per últim, podria expressar-nos
la seva opinió sobre el nou pla
de comunicació iniciat pel Gremi
d’Àrids de Catalunya?
–La comunicació, com la trans-
parència, són eines fonamentals
per a crear les condicions de pro-
grés en el nou escenari del segle
XXI amb uns resultats sempre
positius a mig termini. Per això
no puc menys que felicitar-los i
encoratjar-los a seguir en aquesta
línia.

“El Gremi és un dels sectors amb què
s’ha de recórrer el camí cap al progrés”

Víctor Macià és el director del Centre per a l’Empresa i el
Medi Ambient, una unitat del Departament de Medi
Ambient de la Generalitat que treballa per promoure les
gestions mediambientals i el respecte pel medi ambient
com un punt clau per a la millora de les empreses.
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La gestió mediambiental
primarà aquelles

empreses que trobin en
el medi ambient les
claus per millorar

El Gremi fa una bona
tasca combinant la

defensa dels interessos
gremials amb l’impuls
cap a la proactivitat


